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WALNE ZGROMADZENIE 

po lsk ieg o  t o w a r z y st w a  An t r o p o l o g ic z n e g o

Protokół z Walnego Zgromadzenia 
Polskiego Towarzystwa Antropologicznego

odbytego w dniu 11 czerwca 1987 roku 
w Ośrodku Konferencyjnym UMK w Bachotku koło Brodnicy

Porządek obrad Walnego Zgromadzenia:
1. Zagajenie
2. Wybór przewodniczącego Walnego Zgromadzenia i jego sekretarzy
3. Sprawozdanie ustępujących władz Towarzystwa
4. Dyskusja nad sprawozdaniami
5. Wniosek o udzielenie absolutorium dla ustępujących władz Towarzystwa
6. Wybory nowego Zarządu Głównego PTA i innych władz Towarzystwa
7. Dyskusja nad zgłoszonymi poprawkami do statutu PTA
8. Sprawy różne
9. Wolne głosy i wnioski.

Ad. 1. : ............................... . ....
W zagajeniu przewodniczący ustępującego zarządu, prof. Andrzej Malinowski powitał 

zebranych i otworzył obrady Walnego Zgromadzenia Polskiego Towarzystwa 
Antropologicznego. >

Ad . 2  ■- l ■■ ’ ';U.
N a! przewodniczącego Walnego Zgromadzenia zaproponowano próf. Tadeusza 

Krupińskiego, a na/sekretarży mgr Katarzynę; Kaszycką i mgr Małgorzatę Pezacką. 
Przed'sprá^wózdaniámi ustępujących władz Towarzystwa dokonano również wyboru 
Komisji Skrutacyjnej. Przewodniczący Walnego Zgromadzenia zaproponował: doc. Ewę 
Kolasę, doc. Teresę Łaska-Mierzejewską i doc. Janusza Piontka. Doc. J. Piontek został 
wybrany przewodniczącym Komisji Skrutacyjnej. Wszystkie kandydatury zostały przyjęte 
przez zebranych jednogłośnie.
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Ad. 3. ■■ '■■■• ■' .'■■•■.■■■■•'•■i .
W imieniu ustępującego zarządu - jego dotychczasowy przewodniczący - prof. A. 

Malinowski odczytał sprawozdanie za okres minionej kadencji (1984 - 1987).
Następnym punktem obrad było sprawozdanie Komisji Rewizyjnej. Z powodu choroby 

i nieobecności przewodniczącego - prof.’P. Sikory, protokół komisji (z wnioskiem o 
udzielenie absolutorium dla ustępującego zarządu) przedstawiła dr I. Szwaykowska- 
czlonek Komisji Rewizyjnej.

ę ‘ . *» j  Uczestnicy Zjazdu Polskiego Towarzystwa Antropologicznego w Bachotku. ; r  ;

’i. -7 . '• ■ • :V;V='V.
.' V ' ^

Doc. J. Koniarek - przewodniczący Sądu Koleżeńskiego poinformował zebranych, że w 
czasie trwania kadencji nie prowadzono żadnego postępowania w Sądzie Koleżeńskim.

Po odczytaniu sprawozdań ustępują^ęh^władz .Towarzystwa, .przewodniczący' 
Walnego Zgromadzenia prof. T. Krupiński ̂ zaproponował',’ że.jeśli zebrani nie mają 
istotnych zastrzeżeń do sprawozdań, punkt 4, obrad zostanie przeniesiony w miejsce 
punktu 6. Propozycja została,przyjętajprzez Walne Zgromadzenie bez sprzeciwu. •



Ad. 5. . •  .
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W tej sytuacji przystąpiono do glosowania w sprawie udzi¿lenia absolutorium dla 
ustępujących władz PTA. Na 61 osób glosujących 59 głosów było pozytywnych, 2 
osoby wstrzymały się, głosów negatywnych nie było.

Ad.. 6. t f _ . ■ .................  - ~ ,A
Przewodniczący Walnego Zgromadzenia przedstawił zebranym sposób przeprowa;

dzenia wyborów oraz - zgodnie ze statutem - listę kandydatów do nowego zarządu
zaproponowanych przez ustępujący zarząd. Przewodniczący poinform ow ał,że
propozycje-kandydatów ustępującego zarządu mogą być uzupełnione lub zmienione
przez członków,' Walnego. Zgromadzenia. Została otwarta dyskusja nad 1 innymi
kandydaturami-do nowych władz Towarzystwa. • •

’ ......... \ i'..".»  t ■ .‘ £  ł ł !  ■. ■' ( \

Prof. N. Wolański zaproponował prof. A. Malinowskiego jako drugiego kandydata 
do pełnienia funkcji przewodniczącego PTA.

Prof. A. Malinowski podziękował za zaufanie, lecz stwierdził, >że'-rozliczne ; 
obowiązki naukowe (wykłady w Gdańsku, reforma Zakładu Antropologii w Poznaniu); 
i zły stan zdrowia nie pozwalają mu na przyjęcie tej funkcji po raz drugi.

Ponieważ innych kandydatur na przewodniczącego nie było, dyskutowano nad! 
kandydatami sna członków Zarządu Głównego. Zaproponowano doc. T., Łaska-i 
Mierzejewską, która bez podania uzasadnienia odmówiła. Następnie padło pytanie czy " 
ktoś z Instytutu; Matki i Dziecka' chce kandydować; ponieważ nie padła żadna- 
propozycja* rozpatrywano dalej skład Komisji Rewizyjnej i Sądu Koleżeńskiego.;;'

Przewodniczący . .Walnego Zgromadzenia prof. T. Krupiński zwrócił się do 
kandydatów z zapytaniem^ czy zgadzają się kandydować. Doc. S. Górny poinformował, 
że wolałby nie kandydować, ale nie odmówił. Ponieważ pozostali kandydaci wyrazili 
zgod ę,a inn ych n ie , było, listar została .zamknięta. Zaproponowano, :by w. związku íz 
powołaniem nowego oddziału PTA w Szczecinie powiększyć; listę członków Zarządu - 
Głównego z 14 na 15 osób.,Wniosek ten poddano głosowaniu - większością przeszedł.

Przewodniczący Komisji Skrutacyjnej - doc. J. Piontek poinformował zebranych o 
liczbie osób, które zgodnie zę statutem winny być \vybrane w poszczególnych grupach 
kandydatów; (przewodniczący, członkowie zarządu,’ komisja rewizyjna, sąd koleżeński) 
i o liczbie skreśleń w tych grupach. Ponieważ pytań związanych z procedurą 
glosowania już nie było, komisja skrutacyjna -przystąpiła do pracy.
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s :< Lista kandydatów 
do Zarządu Głównego Polskiego Towarzystwa Antropologicznego

Przewodniczący PTA:

Członkowie Zarządu PTA:

1. Janusz Charzewski " ; : ’
2.‘Joachim CieślikŁ*
3. Zbigniew Drozdowski
4. Adam Gąsibrowski
5. Judyta Gładykowska-Rzeczycka
6. Stanisław Gołąb
7. Krzysztof Kaczanowski
8. Guido Kriesel
9. Tadeusz Krupiński

10. Andrzej Malinowski
11. Edmund Piasecki
12. Henryk Piechaczek
13. Teresa Sławińska
14. Jan Strzałko
15. Zofia Szczotka
16 .  .....
17 .  ...........
18 .  ..
19.;............................
20:
2 1 . . . . . . . . . ........  . .
22. .........

1. Paweł Bergman
2 ............. ;..... ........
3..................... .........

Komisja Rewizyjna PTA:

1. Mieczysław Becker
2. Krzysztof Boryslawski

1 3. Paweł Sikora ;
“ 4. Irena Szwaykowska

5. Barbara Hulanicka

1. ZZZI 
8 ..........................

9 .  .
10.  ........
Sąd Honorowy PTA:

. ; 1. Danuta Gerard-Bialko
2. Stanisław Górny
3. Ewa Klaus

• ' 4. Jan Koniarek
• ; 5. Halina Milicer

- 6. Jan Schmagier
7.  .\-,
8 .  .............................................

..............  >9.
10. ............

Ad. 4. - ^ ■
Po zakończeniu głosowania i zebraniu głosów przez komisję, przewodniczący Walnego 

Zgromadzenia prof. T. Krupiński otworzył dyskusję nad sprawozdaniami. - 
Prof. N. Wolański podniósł kwestię sposobu określania kworum na obecnym Walnym 

Zgromadzeniu. Zdaniem prof. Wolańskiego osoby, które nie opłaciły składek, nie 
powinny być uwzględniane w Ustalaniu liczby członków PTA. Zwrócił się w związku z tym 
do przewodniczącego Polskiego Towarzystwa Antropologicznego z zapytaniem o
- liczbę członków PTA, ‘ i';- ”, ' •'
- liczbę członków, którzy mają opłacone s k ł a d k i . . < 

Przewodniczący PTA prof. A: MałinowśW poprosił sekretarza - dra Piotra Lewjckiego
o podanie aktualnych danych o stanie osobowym i wpłatach członkowskich Towarzystwa.

Dr P. Lewicki poinformował, że obecnie w PTA zarejestrowanych jest 291 członków, z 
czego ok. 60% ma opłacone wszystkie składki. Zaległości z tytułu nie opłaconych składek 
wynoszą obecnie 75.870,- zł; 31 osób nigdy nie płaciło. Dr P. Lewicki zwrócił uwagę, że 
trudno jest w tej chwili stwierdzić kto z obecnych na sali i biorących udział w Walnym 
Zgromadzeniu nie opłacił bieżących składek, niemniej nie ma to istotnego znaczenia, 
ponieważ dopóki Zarządy Oddziałów nie wykluczą tych członków z powodu nie płacenia



składek, w świetle obowiązującego statutu pozostają oni nadal pełnoprawnymi członkami 
PTA, mają więc prawo do brania udziału w Walnym Zgromadzeniu Towarzystwa, a tym 
samym do wybierania nowych władz tego Towarzystwa.

Mgr W. Stachowiak stwierdził, że na konferencję i Walne Zgromadzenie nie wszyscy 
otrzymali zaproszenia i w związku z tym wnosi propozycję, aby Zarząd wysyłał członkom 
imienne zawiadomienia.

W odpowiedzi na ten zarzut przewodniczący PTA prof. A. Malinowski powiadomił, że 
zawiadomienia były wysyłane imiennie, ale adresy ulegają zmianie i informacja nie 
dociera do zainteresowanych.. Profesor, zwrócił uwagę, że zarząd Towarzystwa nie 
posiada wszystkich aktualnych adresów jego członków (co jest winą oddziałów 
Towarzystwa) i otrzymał dużo zwrotów zawiadomień. W związku z tym w przyszłości 
Towarzystwo będzie wysyłało zaproszenia do oddziałów z prośbą o rozesłanie, a nie 
imiennie. Obecnie w opracowaniu jest lista antropologów polskich, co będzie 
ułatwieniem w korespondecji. ,

Mgr W. Stachowiak zgodził się z tymi wyjaśnieniami i zgłosił propozycję, by wszyscy 
zainteresowani takimi konferencjami wysłali na adres Zarządu koperty z własnym 
adresem, co znacznie ułatwi kontakt i zaoszczędzi kłopotów Towarzystwu.

Prof. A. Malinowski nawiązując do poprzedniej wypowiedzi stwierdził, że jest wielu 
miłośników antropologii, a przez tego typu działanie (brak informacji) wypada wiele osób 
z innych dziedzin nauki jak: lekarze, archeolodzy, etnografowie etc.’ Profesor zgłosił dwa 
apele:
- by Towarzystwo liczbowo się rozrosło,
- aby była pełna sprawozdawczość oddziałów, bo niektóre oddziały Towarzystwa, poza 
informacją, że w ciągu roku nie odbyło się żadne zebranie, nic więcej nie przysyłają, nawet 
uaktualnionych list swych członków.

Ad. 6. ^
Przewodniczący Komisji Skrutacyjnej, doc. J. Piontek odczytał protokół z przeprowa

dzonych wyborów i ogłosił wyniki. *■ iii-,- 
Glosowało 61 osób. Na przewodniczącego Zarządu Głównego PTA Walne Zgroma

dzenie wybrało prof. Pawia Bergmana, którego po odczytaniu wyników zaproszono do 
stołu prezydialnego. Dotychczasowy przewodniczący Polskiego Towarzystwa 
Antropologicznego prof. A. Malinowski oraz przewodniczący Walnego Zgromadzenia 
prof. T. Krupiński złożyli nowo wybranemu przewodniczącemu gratulacje z racji wyboru
i życzyli nowemu zarządowi owocnej działalności.

Prof. P. Bergman podziękował zebranym za wybór. W dalszej swej wypowiedzi 
profesor stwierdził, że czuje się bardzo zobowiązany za zaurame jakim go obdarzono i 
będzie się starał przyczynić do dalszego rozwoju Towarzystwa.*Zapewnił zebranych, że 
nowy zarząd zrobi co najmniej tyle, ile, zrobił poprzedni. Będzie się starał, by zjazdy 
połączone z konferencjami .naukowymi odbywały się raz do roku. Należy też zadbać o 
podnoszenie poziomu organu PTA -jakim jest "Przegląd .Antropologiczny” i aby 
wydawany on był bez opóźnień. Prof. P. Bergman stwierdził, że należy odnowić dziedziny 
zapomniane i rozwijać te, które istnieją, a szczególnie rozwijać dział biologii populacyjnej 
(w tym paleopatologii, paleogenetyki, paleoekologii i paleodemografii). Ponadto razem z :
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Zarządem Głównym postara się zadbać o młodych antropologów, zainteresować ich 
działalnością naukową m.in. poprzez nagrody i konkursy na konferencjach (np. konkurs 
na trzy najlepsze plakaty).
Ad. 7. ' 'i:.-::-. ■-■■■/. i.',-7 ' ■ . V. .

; Przewodniczący Walnego Zgromadzenia prof. T. Krupiński zaproponował następnie 
przejście do punktu 7 porządku zebrania. ° ’

Prof. A. Malinowski przypomniał zebranym,'że na ostatnim Walnym Zgromadzeniu w 
1984 roku została powołana Komisja Statutowa - dwuosobowy zespół d.s. nowelizacji 
statutu, w osobach prof. P. Sikory (jako przewodniczącego) i doc. K.' Kaczanowskiego. 
Zadaniem komisji było opracowanie poprawek do statutu5 ¡' przedłożenie ich do 
zatwierdzenia Walnemu Zgromadzeniu. Niestety nie nadesłano takich poprawek, a obie 
osoby z komisji są nieobecne > ; ' ; ; , ; '

Dr P. Lewicki zabrał głos w sprawie członkostwa ¡ dożywotniego. Przypomniał, że w 
1985,roku podwyższono roczną składkę członkowską PTA z 20,- na 150r>zł; Płacąc 
jednorazowo za 25 łat można było stać się członkiem dożywotnim, zapewniając sobie w 
ten sposób darmowe; otrzymywanie wszelkich wydawnictw Polskiego ¡Towarzystwa 
Antropologicznego, w-tym-również "Przeglądu Antropologicznego"; Ponieważ jeden 
zeszyt "Przeglądu" kosztuje już obecnie ok. 300,- do 400,- zł., a roczna składka 150 zł., 
na zebraniu Zarządu Głównego podjęto więc uchwałę o zawieszeniu przyjmowania na 
członków dożywotnich do czasu nowelizacji statutu. ‘ 1

Ad. 8. ■ . . .........  ̂ '
Prof. A. Malinowski omówił sprawę nadawania tytułu członka honorowego PTA. 

Żgodnie z poprzednimi ustaleniami na Walnym Zgromadzeniu w 1984 roku, tytuł ten ma 
być nadawany przez najwyższą władzę Towarzystwa jaką jest Walne Zgromadzenie,' a nie 
przez zarząd. W związku z tym prof. A. Malinowski przedstawił 2 kandydatury ha 
członków honorowych - prof. A. Krechowieckiego i prof. Z. Gavrilovića i poprosił Walne 
Zgromadzenie o ! zatwierdzenie tych kandydatur. Następnie-prof. - Malinowski 
przedstawił krótką charakterystykę i zasługi dla antropologii prof. Krechowieckiego
i prof. Gavrilovića. ,

Przewodniczący Walnego Zgromadzenia prof. T. Krupiński zwrócił się do zebranych 
z zapytaniem o dalsze propozycje kandydatów na członka honorowego PTA.

Dr P. Lewicki zgłosił kandydaturę prof. Krystyny Modrzewskiej i przedstawił 
uzasadnienie tej propozycji. Prof. Modrzewska współuczestniczyła w organizowaniu' 
Zakładu Antropologii UMCS w Lublinie. Po 1968 roku została zmuszona do 
opuszczenia kraju - obecnie pracuje na Uniwersytecie w Upsaii (Szwecja)! Mimo 
opuszczenia Polski prof. Modrzewska nadał interesuje się losami polskiej antropologii; 
utrzymuje stały kontakt z Zakładami Antropologii w Poznaniu i Wrocławiu: Dzięki jej 
staraniom dwu młodych antropologów z Wrocławia przebywało na stypendium w Upśałi.

' Jest współautorem pierwszego powojennego podręcznika antropologii. W związku z tym 
dr P. Lewicki stawia wniosek o nadanie prof. K. Modrzewskiej tytułu członka 
honorowego Polskiego Towarzystwa Antropologicznego 

Doc. B.:-Hulanicka jako pośtulat-skierowany do nowych władz Towarzystwa zgłosiła 
propozycję ząproszenia osób, które otrzymały tytuł członka honorowego PTA. Zdaniem
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doc. Hulanickiej osoby te mogłyby wystąpić na Walnym Zgromadzeniu i przedstawić 
swoje aktualne badania i swój dorobek naukowy.

Ponieważ innych kandydatur nie było, przewodniczący Walnego Zgromadzenia 
zaproponował poddanie wniosków o członkostwo honorowe jawnemu głosowaniu. W 
wyniku głosowania-Walne Zgromadzenie PTA postanowiło nadać godność członków 
honorowych następującym osobom:
- prof. Adamowi Krechowieckiemu (przy 3 głosach wstrzymujących),
- prof. Zivoinowi Gavrijovićowi (przy 1 głosie wstrzymującym),
- prof. Krystynie Modrzewskiej (przy 3 głosach wstrzymujących).

Prof. .A. Malinowski odczytał wyciąg z protokółu zebrania Zarządu Głównego 
dotyczący przyznania nagrody Zarządu Głównego PTA za wyróżniającą się publikację. 
Zarząd Główny Polskiego Towarzystwa Antropologicznego postanowił przyznać nagro
dę w wysokości 20.000,- zł. mgr. Romanowi W. Juryncowi za pracę \>t. "Wpływ selekcji 
negatywnej na średnią wysokość ciała w populacji - ujęcie ekologiczne". Praca ta 
opublikowana zostanie w Przeglądzie Antropologicznym tom 52 zesż. *1-2 (1986 f.).

Doc. W. Bożiłow nawiązując do wypowiedzi doć. B. Hulanickiej poparł propozycję 
zapraszania członków honorowych PTA i innych wybitnych specjalistów z Zachodu w 
celu wygłoszenia referatów. ' .

Prof. A: Malinowski zgłosił wniosek w sprawie zorganizowania w 1988 roku w 
Poznaniu następnej konferencji naukowej poświęconej problematyce kraniologicznej. 
Będzie to konferencja o charakterze interdyscyplinarnym z udziałem miin. anatomów, 
zoologów, antropologów, przedstawicieli nauk medycznych. Poznań będzie też miejscem 
konferencji poświęconej problemom ontogenetycznym (nowe metody oceny rozwoju) i 
sesji naukowej poświęconej Edwardowi Lothowi.' Propozycje zgłoszone przez prof. 
Malinowskiego zostały przyjęte przez żebranyćh jednomyślnie.

Ad. 9. '; \ 7 ;  ■' : . ■ ' ■ '........ ■
Przewodniczący Walnego Zgromadzenia zaproponował "przejście d o ! ostatniego 

punktu porządku zebrania. ' . .
Dr T. Sławińska wracając do kwestii składek członkowskich zadała pytanie, po ilu 

latach osobę nie płacącą składek można skreślić z listy członków PTA.
Dr P. Lewicki poinformował, ze sprawa ta nie jest w statucie precyzyjnie określona; 

zależy to wyłącznie od decyzjibddziału. “ ^
Na zakończenie przewodniczący Walnego Zgromadzenia prof. T. Krupiński w imieniu 

wszystkich obecnych podziękował ustępującemu zarządowi za 3-letriią kadencję. Dotych
czasowy przewodniczący PTA prof. A. Malinowski podziękował sekretarzowi drowi 
P. Lewickiemu za wyjątkowo sumienne wykonywanie swoich obowiązków, a prof. 
T. Krupińskiemu za sprawne prowadzenie zebrania.
. Ponieważ innych głosów z sali nie było, przewodniczący.,prof. P. Bergman poprosił

o pozostanie na sali nowo wybranych członków zarządu w celu ukonstytuowania się.
. Na tym zakończono obrady Walnego Zgromadzenia.

Sekretarze Walnego Zgromadzenia: - Przewodniczący zebrania:
Katarzyna Kaszycka „ Tadeusz Krupiński
Małgorzata Pezacka ■ ■” ' -ir
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Przewodniczącego Zarządu Głównego Polskiego Towarzystwa Antropologicznego
prof. Andrzeja Malinowskiego

za lata 1984 - 1987 .

Ostatnie Walne Zgromadzenie Towarzystwa odbyło się dn. 26.09.1984 r. w Krakowie.
W obecnej trzechletniej .kadencji Zarząd Główny podejmował liczne działania i prace 
techniczne związane z funkcjonowaniem Towarzystwa i jego organu "Przeglądu 
Antropologicznego’’. Uporządkowano i skatalogowano bibliotekę wymienną "Przeglą
du", ustalono warunki przeceny zaległych tomów. Prace Zarządu Głównego kóncentro- i 
wały się zwłaszcza na następujących problemach: ; ; \

1. Organizowanie ogólnopolskich konferencji naukowych. Zgodnie z podjętą na j 
ostatnim Walnym Zgromadzeniu uchwałą, Towarzystwo Antropologiczne było ] 
organizatorem co roku jednej ogólnopolskiej konferencji. Pierwsza odbyła się w ] 
Błażejewku pod Poznaniem w 1985 r., z okazji 60-lecia PTA. Ideą przewodnią tej j 
konferencji było: Antropologia i jej miejsce wśród nauk o człowieku. Wzięło w niej udział j  
ponad 140 osób. Wszystkie wygłoszone referaty programowe zostały przygotowane do 
druku w "Przeglądzie Antropologicznym" zaś inne referaty i komunikaty - w Serii 
"Antropologia" Uniwersytetu im. Adama Mickiewicza w Poznaniu. Druga konferencja 
zorganizowana byia przez środowisko wrocławskie w 1986 r., w 50 lat od opracowania 
przez Jana Mydlarskiego pierwszego polskiego miernika sprawności fizycznej, j 
Organizatorzy tej konferencji ufundowali z i tej okazji medal okolicznościowy oraz ! 
zapewnili druk wygłoszonych referatów w specjalnym zeszycie naukowym AWF we j 
Wrocławiu. Trzecia konferencja naukowa została zorganizowana przez Zakład j 
Antropologii Uniwersytetu Mikołaja Kopernika w Toruniu w Bachotku k. Brodnicy w ] 
1987 r. pod hasłem: Społeczne funkcje antropologii. Jak z powyższego wynika, postulat I 
Walnego Zgromadzenia dotyczący organizowania corocznie konferencji naukowych j 
został zrealizowany. V j

2. Poczyniono kroki w kierunku aktywizacji pracy oddziałów Towarzystwa. Przeciętnie j 
w każdym roku we wszystkich oddziałach łącznie odbywało się około 20 zebrań j 
naukowych. Najbardziej aktywną działalność, udokumentowaną corocznymi sprawozda- j 
niami, wykazywały oddziały we Wrocławiu, w Poznaniu i w Krakowie. Inne oddziały nie j 
nadsyłały szczegółowych sprawozdań rocznych i ocena ich pracy jest trudna. Zapewne | 
formy pracy oddziałów mogą być różne i nie zawszeni riie wszędzie istnieje konieczność czy i 
potrzeba zwoływania częstych zebrań naukowych. Trudności pracy oddziałów są ] 
różnorodne i często wiążą się one z pewnym ogólniejszym kryzysem działalności ] 
towarzystw naukowych. Nadal niedostateczne jest terminowe regulowanie składek | 
członkowskich. Moim zdaniem. Towarzystwo w niedostatecznym stopniu penetruje 
środowiska naukowe tradycyjnie związane z antropologią, głównie zaś medyczne, 
wychowania fizycznego, archeologiczne, etnograficzne i socjologiczne. Możliwości 
pozyskiwania członków i współpracy naukowej z innymi dyscyplinami są tu znaczne i 
niewykorzystane. Należy zatem dążyć do zacieśniania współpracy np. z Polskim



Towarzystwem Anatomicznym, Polskim Towarzystwem Historii Medycyny, Polskim 
Towarzystwem Naukowym Kultury Fizycznej i wielu innymi. Wspólne zebrania i 
konferencje naukowe mogą! stanowić dobrą płaszczyznę: tej współpracy. Z inicjatywy 
Zarządu Głównego w 1986 roku podjął działalność oddział w Lublinie oraz powstał nowy 
oddział w Szczecinie, do którego przystąpiły 24 osoby - antropolodzy i specjaliści 
dyscyplin pokrewnych. Na wniosek prof. dr. hab. Adama Krechowieckiego oddział ten 
nazwany jest imieniem Jana Czekanowskiego. Niestety nie udało się w czasie tej kadencji 
zaktywizować działalności oddziału w Łodzi oraz powołać oddziału w Gdańsku. W tym 
ostatnim środowisku dojrzewa jednak idea utworzenia oddziału, co zapewne nastąpi w 
następnej kadencji. Również dzięki inicjatywie doc. dr. hab. Janusza Charzewskiego 
podjęto kroki w kierunku utworzenia oddziału w Białej Podlaskiej. W następnej kadencji 
Towarzystwo winno przejawiać większą aktywność w zakresie pozyskiwania nowych 
członków, tak by ich liczba zapewniała nam osiągnięcie Towarzystwa średniej wielkości.

3. Prace organizacyjne Zarządu Głównego.
W kończącej się kadencji odbyło się 6 zebrań Zarządu i 1 zebranie Prezydium Zarządu 

Głównego. Podejmowano na nich problemy form współpracy Zarządu z oddziałami. 
Podjęto uchwalę o utworzeniu nagrody dla wyróżniającego się młodego antropologa za 
pracę przesłaną do "Przeglądu Antropologicznego". Nagroda ma być przyznawana co 
trzy łata. Opracowano regulamin przyznawania nagrody. Nagroda stanowić winna 
indywidualne wyróżnienie autora (lub zespołu; autorów) pracy oraz powinna 
mobilizować środowiska antropologiczne do nadsyłania najlepszych prac do "Przeglądu 
Antropologicznego”, co może przyczynić się do podnoszenia rangii naukowej tego 
wydawnictwa/Zarząd Główny wnikliwie analizował sprawy redagowania "Przeglądu 
Antropologicznego". Nie udało się jednak wyrównać zaległości wydawniczych wynikłych 
z zawieszenia wydawnictw w okresie stanu wojennego. W 1986 roku ukazał się zeszyt 2 
tomu 50 (za 1984 rok), aktualnie zaś w druku znajdują się trzy tomy w zmodyfikowanej 
formie i szacie graficznej. Zmiany te zostały zaaprobowane przez Zarząd Główny.

Towarzystwo Antropologiczne współdziałało ściśle z Komitetem Antropologicznym 
PAN. Antropologia polska aktywnie uczestniczyła w życiu naukowym kraju oraz była 
widoczna na terenie międzynarodowym - liczne uczestnictwo w zjazdach, sympozjach i 
konferencjach naukowych, wyjazdy na badania czy do środowisk naukowych. Na 
Kongresie Europejskiego Towarzystwa Antropologicznego w Lizbonie w 1986 roku 
członek Oddziału w Poznaniu mgr Alicja Puch otrzymała wyróżnienie za pracę na temat 
patologii kostnych ludności z Ostrowa Lednickiego. Władze Europejskiego Towarzystwa

* Antropologicznego powierzyły polskim antropologom zorganizowanie kolejnego kon
gresu naukowego.

W związku z postulatem doc. dr. hab. Krzysztofa Kaczanowskiego, przyjętym przez 
poprzednie Walne Zgromadzenie, aby godności członka honorowego były rozpatrywane
i nadawane przez najwyższą władzę Towarzystwa jaką jest Walne Zgromadzenie, a nie 
przez Zarząd Główny, proponuję rozpatrzeć następujące kandydatury:

1. Prof. dr hab. Adam Krechowiecki - anatom, były kierownik Katedry Anatomii 
Pomorskiej Akademii Medycznej w Szczecinie, były rektor tej Uczelni.

2. Prof. dr hab. Zivoin Gavrilović - antropolog z Jugosławii, redaktor wydawnictw 
antropologicznych w Jugosławii. .
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t r Zgodnie z ,przyjętym uprzednio postulatem Walnego Zgromadzenia listę naszą 
uważamy za otwartą dla dalszych zgłoszeń kandydatur do tej godności."

' Na koniec pragnę podkreślić, iż antropologia wniosła swój wkład do tak ważnej dla 
nauki w Polsce imprezy, jaką stanowił III Kongres Nauki Polskiej. Kongres ten wyznaczył 
naszej dyscyplinie ; znaczącą rolę w rozwoju nauk biologicznych, medycznych, o 
wychowaniu fizycznym czy w rozwoju gospodarki kraju.

Andrzej Malinowski

2 5 4  Sprawozdania

Protokół Komisji Rewizyjnej 
Połskiego Towarzystwa Antropologicznego

Komisja Rewizyjna w składzie:
Przewodniczący: prof. zw. Paweł i Sikora 
Członkowie: dr n. przyr. Irena Szewko-Szwaykowska 

dr n. przyr. Mieczysław Becker 
dr hab. Barbara Hulanicka

przeprowadziła dn. 13‘V 1987 r. w Siedzibie Zarządu Głównego PTA (Warszawa, ul. 
Marymoncka 34), kontrolę działalności Zarządu Głównego PTA za okres od 14 V 1984 r. 
do 13 V 1987 r.
Kontrolą objęto:
1. działalność finansową
2. działalność merytoryczną

Ad. 1. Na podstawie zapisów w finansowej księdze tabelarycznej oraz wyrywkowej 
kontroli dokumentów na dzień 13 V 1987 r. Komisja stwierdza zgodność zapisów i stan 
finansów oraz' celowość wydatkówrpoćzynionyćh przez Zarząd Główny PTA. 
Gospodarka' finansami była prowadzona prawidłowo i bardzo oszczędnie. Kartoteka 
członków, w której zapisuje się wpłacone składki prowadzona jest na bieżąco przez 
etatowych pracowników PTA. Nie zaiwsze jednak dysponują oni pełną informacją o 
zadłużeniu członków, ponieważ niektóre oddziały przekazują składki członkowskie bez , 
imiennej listy wpłacających. Z kartoteki wynika, że niektórzy członkowie są bardzo 
zadłużeni wobec Towarzystwa, a ogólna suma tych zadłużeń wynosi 75 870,- zł.

Ad. 2. Komisja stwierdziła poprawne prowadzenie dokumentacji dotyczącej zebrań z 
posiedzeń Zarządu Głównego. W okresie sprawozdawczym odbyło się 6 zebrań Zarządu 
Głównego, 1 zebranie prezydium Zarządu i 3 konferencje naukowe zorganizowane przez 
oddziały w Poznaniu, Wrocławiu i Toruniu. Księgozbiory Towarzystwa w Warszawie i 
Poznaniu zostały uporządkowane i skatalogowane, a księgozbiór w Poznaniu od 1985 
roku' jest prowadzony przez etatowego pracownika Towarzystwa.



W okresie sprawozdawczym działalność, Towarzystwa była kontrolowana przez 
•inspektora samodzielnego Oddziału Inspekcji PAN. Kontrole nie stwierdziły uchybień w 
działalności Towarzystwa. W okresie sprawozdawczym Komisja Rewizyjna kontrolowała 
trzykrotnie działalność Towarzystwa nie stwierdzając żadnych nieprawidłowości w 
dziedzinie finansowej. :

W związku z narastającymi zaległościami w opłacaniu składek członkowskich, Komisja 
zaleca Zarządowi Głównemu podjęcie działań w celu uregulowania tej sprawy. <; 
Komisja proponuje również uregulowanie przez Zarząd Główny sprawy sprawniejszej 
sprzedaży członkom Towarzystwa "Przeglądu Antropologicznego”, ponieważ wydawni
ctwo to, przy obecnie istniejących dużych zapasach, jest mało dostępne szerokiej rzeszy 
członków. ■ . ~-“v - , -r.

Komisja Rewizyjna, po zapoznaniu się z całokształtem pracy finansowej i merytorycz
nej, stawia wniosek o udzielenie absolutorium ustępującemu Zarządowi.

Jednocześnie Komisja wyraża uznanie dla bardzo sumiennej pracy pań prowadzących 
sekretariat i dokumentację finansową - pani Bożeny Tararuj-i pani Władysławy 
Tytkowskiej.

Podpisy Komisji Rewizyjnej:
! Członkowie:

Irena Szewko-Szwaykowska 
Barbara Hulanicka
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Protokół Komisji Skrutacyjnej Walnego Zgromadzenia 
Polskiego Towarzystwa Antropologicznego, Bachotek k. Brodnicy, dnia 11.06.1987.

Komisja Skrutacyjna w składzie:
Przewodniczący: doc. dr hab. Janusz Piontek . ;

Członkowie: doc; dr hab. Teresa Łaska-Mierzejewska 
doc. dr hab. Ewa Kolasa

Po obliczeniu głosów stwierdza co następuję: ’
Na przewodniczącego ZG PTA oddano 61 głosów ważnych.
Kandydatem na przewodniczącego był prof. dr hab. Paweł Bergman, który uzyskał 57 
głosów. ■' ' ‘ ■ '■ ■ - ■; ’■

Na członków Zarządu Głównego oddano 61 głosów ważnych. W wyniku głosowania do 
ZG PTA wybrano następujące osoby:
1. Doc. Guido Kriesel - 60 
2: Próf. Tadeusz Krupiński - 60
3. Doc: Zofia Szczotka - 59
4. Prof.1 Andrzej Malinowski - 58 * !

•Przewodniczący: 
lv. f ! Paweł Sikora

•r'0
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5. Doc. Jan Strzałko- 58 >
6. Doc. Joachim Cieślik - 56
7. Prof. Zbigniew Drozdowski - 56
8. Dr -Teresa Sławińska - 56
9. Doc. Judyta Gładykowska-Rzeczycka - 55

10. Doc. Stanisław Gołąb - 55
11. Doc. Krzysztof Kaczanowski - 55
12. Dr Henryk Piechaczek - 54
13. Dr Adam Gąsiorowski - 52
14. Doc; Janusz Charzewski - 51
15. Prof. Edmund Piasecki - 50

Na członków Komisji Rewizyjnej PTA oddano 61 głosów, 59 ważnych i 2 nieważne. 
W wyniku głosowania do Komisji Rewizyjnej PTA wybrano następujące osoby:

1. doc. Barbara Hulanicka - 59
2. dr Mieczysław Becker - 56
3. dr Irena Szwaykowska - 56
4. prof. Paweł Sikora - 55
5. dr Krzysztof Borysławski - 54

Na członków Sądu Honorowego oddano 61 głosów, 60 ważnych i 1 nieważny.
Na członków Sądu Honorowego PTA wybrano następujące osoby:

1. doc. Jan Koniarek - 56
2. dr Ewa Klaus - 55
3. dr Danuta Gerard-Bialko - 53
4. prof. Halina Milicer - 46
5. dr Jan Schmagier - 44
Na 6 kandydata - doc. Stanisława Górnego oddano 30 głosów.

Podpisy Komisji Skrutacyjnej
Członkowie: Przewodniczący:

Ewa Kolasa ' Janusz Piontek
Teresa Łaska-Mierzejewska ,

Protokół z I posiedzenia Zarządu Głównego Polskiego Towarzystwa Antropologicznego 
odbytego w dniu 11 czerwca 1987 roku w Ośrodku Konferencyjnym UMK w Bachotku

koło Brodnicy ..

Po posiedzeniu plenarnym odbyło się zebranie nowo wybranych władz PTA wspólnie 
z członkami Komisji Rewizyjnej oraz Sądu Honorowego.

Przewodniczący PTA - prof, dr hab. Paweł Bergman powierzył funkcje wice
przewodniczących Towarzystwa prof. dr. hab. Tadeuszowi Krupińskiemu, doc. dr. hab.



Krzysztofowi Kaczanowskiemu i doc. dr. hab. Januszowi Charzewskiemu, oraz funkcję 
sekretarza dr Teresie Sławińskiej i funkcję skarbnika dr. Henrykowi Piechaczkowi. 
Zobowiązano także Komisję Rewizyjną i Sąd Honorowy do ukonstytuowania się w 
najbliższym czasie.

Zarząd Główny PTA zaakceptował propozycję Przewodniczącego, aby redaktorem 
naczelnym Przeglądu Antropologicznego został doc. dr hab. Jan Strzałko, z-cą redaktora 
doc. dr hab. Joachim Cieślik, sekretarzem redakcji mgr Katarzyna Kaszycka, a 
przewodniczącym Rady Redakcyjnej - prof. Tadeusz Krupiński.

Następnie w krótkiej dyskusji omówiono zadania Sądu Honorowego. Zgodzono się z 
poglądem dr. J. Koniarka, że oprócz spraw spornych osobowych (których obecnie nie ma) 
do sądu koleżeńskiego winny być kierowane sprawy statutowe i dotyczące składek. Dr 
I. Szwaykowska zaproponowała, aby rozwiązać Komisję ds. Statutu PTA i jej zadania 
przekazać Sądowi Honorowemu. W najbliższym czasie powinny też być podjęte decyzje w 
sprawie zlikwidowania lub ograniczenia przywilejów tzw. członków dożywotnich 
Towarzystwa w zakresie płacenia składek.

Sekretarz ZG PTA 
Teresa Sławińska

Regulamin nagrody naukowej 
Polskiego Towarzystwa Antropologicznego

1. Nagrodę ustanawia się w celu aktywizowania i popierania działalności badawczej 
młodych pracowników nauki w dziedzinie antropologii.

2. Podstawą do przyznania nagrody jest praca naukowa złożona i przyjęta do druku w 
organie Polskiego Towarzystwa Antropologicznego - "Przeglądzie Antropologicznym" 
w okresie trwania kadencji władz Towarzystwa. Zarząd Główny PTA przyznaje nagrodę 
raz w ciągu kadencji.-Autorem nagrodzonej pracy może być osoba, która nie uzyskała 
jeszcze stopnia naukowego doktora.

3. Z wnioskiem o nagrodę może wystąpić każdy członek PTA. W sytuacji gdy wnioski 
takie nie wpłyną, kandydatów przedstawia Zarząd Główny PTA w porozumieniu z 
redakcją "Przeglądu Antropologicznego". Prace kandydujące do nagrody muszą uzyskać 
oceny dwu samodzielnych pracowników naukowych - członków PTA. Na podstawie tych 
ocen i własnej opinii Zarząd Główny Towarzystwa dokonuje wyboru nagradzanej pracy.

4. Przyznania nagrody dokonuje Zarząd Główny Towarzystwa na ostatnim przed 
zakończeniem kadencji posiedzeniu, a wręczenie nagrody odbywa się na Walnym 
Zjeździe Towarzystwa.

5. Wysokość nagrody ustala w każdej kadencji Zarząd Główny Towarzystwa; nagroda 
nie może być niższa niż miesięczne wynagrodzenie starszego asystenta wyższej uczelni 
w Polsce.

Jan Strzałko 
Tadeusz Krupiński
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